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، توجه ها به این پتانسیل عظیم کشور  با ابلاغ سیاست های توسعه دریامحور
در حوزه های مختلف علمی و اقتصادی جلب شده است. سیاست هایی که 
نقش تعیین کننده ای در استفاده درست از این ظرفیت بزرگ خواهد داشت. 

پتانسیلی که در طول چهار دهه گذشته نه تنها به درستی از آن استفاده نشده، 
بلکه بی توجهی و عدم مدیریت در این بخش باعث شده تا امروز بیشترین 
، آسیب های محیط  زیستی و یا صیدهایی باشد  دستاورد از حوزه دریایی کشور
 ، که به دلیل عدم رعایت مسائل علمی در آنها برای زیست بوم دریایی کشور
آسیب زا بوده است. با این حال قطعا اجرای درست این سیاست ها باعث 

می شود شرایط بهره برداری از ظرفیت های موجود در دریا با نگاه علمی دنبال 
شود و طبیعتا دستاوردهای مفیدی برای کشور به همراه داشته است. در این 
میان قطعا یکی از زمینه های اصلی برای اجرای این سیاست ها به خصوص 
بند ششم آن که به تامین و ارتقای سرمایه انسانی و مدیریت متعهد و کارآمد و 
ایجاد پشتوانه علمی، آموزشی و پژوهشی برای توسعه دریامحور و زیست بوم 

نوآوری و فناوری دریایی تاکید دارد، دانشگاه ها خواهند بود. مراکزی که هم 
در بعد تربیت نیروی انسانی و هم در بعد پژوهش و تحقیقات علمی مرتبط 
با این حوزه، در راس هرم قرار دارند. در این گزارش به سراغ برخی از مسئولان 
دانشـــگاهی رفتیم تا ضمن تشـــریح شرایط رشته مرتبط با دریا، از چگونگی 

اجرای بهتر این سیاست ها بگویند. 

 سهم ایران از تولیدات علمی حوزه دریایی دنیا فقط ۱/۵ درصد است

چند قطره مقاله در برابر دریا

مجید عباس پور، مسئول گروه مهندسی دریای دانشگاه صنعتی شریف:  

رشته های مرتبط با دریا برای جامعه شناخته شده نیست
دانشگاه صنعتی شریف یکی 
کادمیک کشور است  از مراکز آ
که با دارا بودن گروه مهندسی 
یـــا، در کنار بحـــث تربیت  در
آمـــوزش نیروی انســـانی مرکز 
پژوهشـــی هم دارد کـــه در آن 
تـــی  تحقیقا ی  لیت هـــا فعا
مختلفی را در حوزه های متنوع 
مرتبط با دریا انجام می دهد و 
با توجه به جایگاه آن می تواند نقش موثری در تحقق سیاست های 
 ، توسعه دریامحور داشته باشد. در همین راستا به سراغ مجید عباس پور
مســـئول گروه مهندســـی دریا این دانشـــگاه رفتیم تا برایمان از شرایط 

رشته های مرتبط دریا بگوید. 

به بهانه ابلاغ سیاست های توسعه دریامحور می خواهیم نگاهی به عملکرد 
دانشـــگاه صنعتی شـــریف در حوزه دریا داشته باشیم، وضعیت این رشته در 

این دانشگاه را چطور ارزیابی می کنید؟
یخی به این حوزه داشـــته  در ابتدای پاســـخ به این ســـوال باید نگاهی تار
یـــا در حوزه دانشـــگاهی تا قبـــل از انقلاب اصلا  کـــه بحـــث در باشـــیم؛ چرا
مطرح نبود. از سال 1363 ما در این دانشگاه به این نتیجه رسیدیم که این 
حوزه از حیث آموزش های تحصیلات تکمیلی می تواند اثرگذار باشد. ما 
به ســـازمان گســـترش وقـــت توصیه کردیم که تعـــدادی از فارغ التحصیلان 
یایی جذب و آمـــوزش دهیم. در  کارشناســـی دانشـــگاه را در حوزه هـــای در
آن زمان برخی از اســـاتید را داشـــتیم که با اســـتفاده از این ظرفیت، اولین 
یایی ظرف دو سال آموزش داده شده  فارغ التحصیلان حوزه مهندسی در
یایی ورود کردند. بعد از آن درخواســـتی را به وزارت  و به بحث صنعت در
یایی ایجاد شود  علوم وقت داده و درخواست کردیم که رشته مهندسی در
که به مرور هم همین اتفاق افتاد. ما در دانشـــگاه صنعتی شـــریف رشته ای 

تحت عنوان کشتی سازی را ایجاد کردیم. در دانشگاه امیرکبیر هم همین 
رشته ایجاد شد و در دانشگاه آزاد هم در واحد علوم وتحقیقات در اوایل 
یست  یا و محیط ز یا، بیولوژی در دهه 70 رشته هایی مانند گیاه شناسی در
یا  یج راه اندازی کردیم و این واحد به صورت متنوع در حوزه در یا را به تدر در
وارد شـــد و درنهایـــت مـــا در واحد علوم وتحقیقات دانشـــکده ای را تحت 

یا راه اندازی کردیم.  عنوان دانشکده علوم و فنون در
یا سه و چهار رشته و زمینه مختلف می توانیم داشته باشیم.  ما در حوزه در
یایی اســـت، یکی درباره مهندســـی  یکی درباره مســـائل مربوط به علوم در
یایی می شـــود و دیگـــری مباحث مربوط  یایی که شـــامل ســـازه های در در
یایی اســـت. یک گروه  یایی و سیســـتم های رباتیک در به شـــناورها، زیردر
دیگر موضوعاتی اســـت که به پدیده های اقیانوســـی می پردازد. مســـاله ای 
یا بـــه آن توجه کرد اینکه ما هیچ گاه در چند ســـال اخیر  کـــه بایـــد دربـــاره در
یای جنوب نداشـــتیم؛  در ایران پدیده هایی مانند مانســـون را در حوزه در
هرچند از چند ســـال قبل به دلیل تغییرات شـــرایط آب وهوایی این اتفاق 
افتاد. پدیده هایی مانند مانسون یا سونامی و همچنین پدیده هایی که در 
آب های جنوبی کشور شاهد هستیم که به آن جزر قرمز می گویند، همگی 
یایی مرتبط می شـــود که این قبیـــل موضوعات را در  یســـت در بـــه محیط ز

دانشگاه پوشش می دهیم. 

با توجه به صحبت هایتان، امروز دانشگاه شما در حوزه دریا چقدر نقش آفرینی 
کرده است؟

یم که تونـــل آب بوده و  مـــا یـــک آزمایشـــگاه تحقیقاتی در این دانشـــگاه دار
مدل های مختلف شناورها در آن تست شده و کارهای تحقیقاتی دیگری 
در آن صورت می گیرد. همچنین مرکزی برای طراحی و ساخت پروانه های 
یم که در آنجا مباحث مرتبط با این حوزه را بررســـی می کنیم.  شـــناورها دار
به خاطر پیشـــرو بودن دانشـــگاه در این حوزه قطب مربوط به پژوهش های 
یایی به این دانشگاه واگذار شده است. همچنین یک سری اعتبارات  در
هم برای این کار تخصیص داده می شد اما چند سالی به دلیل مشکلات 

بودجه ای این اعتبار را شاهد نبودیم. 

بـــا توجه به اینکه شـــما از دهه های قبل در حـــوزه دریا ورود کرده اید، ظرفیت 
دریا را چه در حوزه توســـعه علم و چه دســـتاوردهای غیرعلمی برای کشـــور 

چقدر می دانید؟
یا به آب های  یا بحث دسترسی ما از طریق در یکی از مسائل مهم در حوزه در
قطب جنوب است. امروز می بینیم در قطب شمال ایران و بسیاری دیگر 
از کشـــورها حضور ندارند و تنها آمریکا و روســـیه در آنجا هستند، تا جایی 
که اگر قرار اســـت ســـفری به آنجا داشـــته باشـــید حتما باید از آمریکا مجوز 
بگیرید. درحالی که قطب جنوب هنوز این شرایط را ندارد و اگر بتوانیم به 
نحوه درستی در آنجا حضور پیدا کنیم می توانیم حرفی برای گفتن داشته 
ک قرار داد که آنجا منابع بســـیار وسیعی  باشـــیم، باید این مســـاله را هم ملا
هم دارد. اما دسترسی به آن مستلزم توانمندی هایی است که قطعا غرب 
آنهـــا را در اختیـــار مـــا نمی گذارد و باید خودمـــان روی آن کار کنیم. بخش 
یا صورت می گیرد.  بزرگی از تجارت و ترانزیت کالاها در کل دنیا از طریق در
سیاست هایی که از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ شده این مساله را نشان 
می دهـــد که باید در کشـــور به گونه ای عمل کنیـــم که بتوانیم در زمینه های 
یا کارهای جدی کرده و جنبه های عملیاتی آنها را هم  متعدد مرتبط با در

به منصه ظهور برسانیم. 

بند ششـــم این سیاســـت ها به تربیت نیروی انسانی می پردازد، چالش هایی 
که امروز در بحث آموزش نیروی تخصصی با آن روبه رو هستیم، چیست؟

ما در دانشـــگاه صنعتی شـــریف در اوایل انقلاب یک دانشکده مکانیک 
داشتیم، بعد به واسطه اهمیتی که مباحث هوافضا در کشور پیدا کرد این 
موضـــوع به یک دانشـــکده تبدیل شـــد. یک برهه ای هم بحـــث راه اندازی 
یا مطرح شد، اما در این زمینه با محدودیت هایی روبه رو بودیم.  دانشکده در
یا فعال باشند نسبت به دیگر  اول اینکه متخصصانی که باید در حوزه در
رشته ها کم بود و امکان تربیت نیرو از طریق این متخصصان چندان فراهم 

نبود. نکته دیگر عدم شناخت کافی این رشته است، یعنی داوطلبان کنکور 
در گذشته عمدتا رشته برق و مکانیک را انتخاب می کردند. بعد رشته های 
مرتبط با کامپیوتر به آن اضافه شد که نشان می دهد داوطلبان شناختی با 
این حوزه ندارند. تا جایی که بسیاری از دانشجویان ما از مقطع لیسانس به 
گاهی سازی مردم درباره  یا می شوند. اطلاع رسانی و آ بعد وارد رشته های در
اهمیتی که دریا در کشورمان دارد می تواند در این زمینه موثر باشد. ارگان های 
... باید همکاری  ، کشتیرانی کشور و یایی کشور از جمله سازمان بنادر در
یادی  بیشتری در این زمینه داشته باشند. خوشبختانه ما پیشرفت های ز
یا شاهد هستیم اما باید همکاری ها باز بیشتر شود. مثلا در  را در حوزه در
یاست شرکت ملی نفتکش یا شرکت کشتیرانی کشور توصیه  گذشته به ر
ید ناظر ســـاخت روی پروژه را از ســـوی  می کردم وقتی ســـفارش شـــناور دار
دانشگاه ها معرفی کنید تا از این طریق هم ارتباط بهتری بین دانشگاه ها 
و صنایع این حوزه ایجاد شـــود. درســـت است که کار بسیار خوبی در این 
زمینه صورت گرفته اما اینکه بتوانیم این حوزه را تقویت و رشته های متنوع 

یادی دارد.  یا را قوی تر کرد، هنوز جای کار ز مرتبط با حوزه در

از لحاظ علمی در حوزه دریا همراستا با پیشرفت های دنیا حرکت می کنیم؟
ک قرار دادن مقالاتی که در ژورنال های  بحث پیشرفت علمی را باید با ملا
علمی دنیا منتشر می شود دنبال کرد که خوشبختانه امروز با دنیا در این حوزه 
یا که همان ماهی ربات ها  یکسان هستیم. مثلا در حوزه رباتیک مرتبط با در
هستند امروز حرفی برای گفتن در دنیا داریم. ما در دانشگاه صنعتی شریف 
به جرات باید بگویم که به فاصله یک دهه گذشته در این حوزه ورود کرده و 
مقالاتی که چاپ می شود در ژورنال های مطرح دنیا به چاپ می رسد. ما از 
نظر توانمندی های علمی عقب نیستیم، با این حال در حوزه های مربوط 
تی وجود دارد.  یا مشکلا به ساخت تجهیزات و دستگاه های مرتبط با در
اساتیدمان در دانشگاه های مختلف هم توانمندی لازم را از لحاظ رقابتی 
دارند و کارهای خوبی هم مانند ساخت شناورهای بزرگ یا زیردریایی های 

متعدد را امروز می بینیم. 

رئیس مرکز تحقیقات علوم شیلاتی و فنون دریایی دانشگاه آزاد واحد لاهیجان در گفت وگو با »فرهیختگان«:

در آینده دچار فقر فرهیختگان شیلاتی خواهیم بود

نیمه آبان امسال بود  که مقام معظم رهبری سیاست های کلی توسعه 
دریامحـــور را بـــرای اقـــدام به روســـای قوای ســـه گانه و رئیس مجمع 
تشـــخیص مصلحت نظـــام ابلاغ کردند. ابلاغ سیاســـت های کلی 
، اتمام حجت رهبر انقلاب برای توسعه دریامحور  توسعه دریامحور
کشـــور اســـت. در بند ششـــم این سیاســـت به بحث تامین و ارتقای 
ســـرمایه انســـانی و ایجاد پشتوانه علمی، آموزشـــی و پژوهشی برای 
توسعه دریامحور و زیست بوم نوآوری و فناوری دریایی اشاره شده 
اســـت. بندی که نشـــان می دهد توجه به سیاســـت های دریامحور 
نیازمند ورود دانشگاهیان و آموزش عالی به این حوزه است. دانشگاه 
آزاد از ســـال 97 توجه به سیاســـت های دریامحور را دنبال می کند تا 
یا نیـــز به عنوان یکی از  جایـــی کـــه حتی ســـال 97 حل معضلات در
گاهی از  سیاست های دانشگاه آزاد در دستور کار قرار گرفت. برای آ
، رئیس  یا سراغ علی صادق پور ظرفیت های دانشگاه آزاد در حوزه در
مرکـــز تحقیقـــات علوم شـــیلاتی و فنون دریایی دانشـــگاه آزاد واحد 
لاهیجان رفتیم. وی در پاسخ به سوال اینکه با ورود دکتر طهرانچی به 
یا نیز بیشتر شده و به طور مشخص  دانشگاه آزاد اهمیت به حوزه در
چه اتفاقی در این حوزه در این نهاد دانشـــگاهی افتاده اســـت، بیان 
کرد: »ایران به نوعی یک کشـــور آبی اســـت. تنها استان های شمالی 
یا ســـاحل دارند و اســـتان های جنوبی نیز بیش از  900 کیلومتـــر بـــا در
دوهـــزار کیلومتـــر ســـاحل دارنـــد. واقع بینانه با توجه بـــه قابلیت این 
بخش در کشـــور هنوز اتفاق خاصی رخ نداده و بیشـــتر این سواحل 
دست نخورده مانده است. سوای تولید ماهی می توان از مرجان ها و 
اسفنج ها برای تولید زیست داروها و گردشگری دریایی استفاده کرد، 
درنتیجـــه معتقدم توجه دکتر طهرانچی به اقتصاد دریامحور بســـیار 
خـــوب بوده و امید اســـت واحدهای مختلـــف درکنار هم این حوزه 
را احیا کنند. به بیان دیگر کشـــوری که ســـه هزار کیلومتر ساحل دارد 
نباید فارغ التحصیلان این حوزه اش بیکار باشند یا مردم فقیر داشته 
باشد. با ساماندهی این حوزه می توان اقدامات اساسی انجام داد. 
واحد لاهیجان نیز با بیان طرح انتقال آب به نوعی پیش قدم شده تا 

اقدامات لازم را در این زمینه انجام دهد.«

   باید برای کم شدن دانشجویان شیلات فکری کرد
توصیـــه  ششـــم  بنـــد  ره  بـــا در زاد  آ دانشـــگاه  هیات علمـــی  عضـــو 
مقام معظم رهبـــری درخصـــوص تامیـــن و ارتقـــای ســـرمایه انســـانی و 
اقداماتـــی که دانشـــگاه ها در زمینه داشـــته اند، گفـــت: »زمانی در این 
واحد دانشگاهی حدود 200 دانشجو مشغول تحصیل در رشته شیلات 
بودند اما امســـال هیچ دانشـــجویی این رشته را انتخاب نکرده است. 
یان بیشتر رغبت  سیاســـت های انجام شده به نوعی بوده که دانشـــجو
به تحصیل در رشـــته های علوم انســـانی از قبیل حقوق و روانشناســـی 
یای مازنـــدران بود ولی  ی صحبـــت از کم شـــدن ذخایر در دارنـــد. روز
یان شـــیلات فکری کـــرد. به نظر  امـــروز بایـــد بـــرای کم شـــدن دانشـــجو
مـــن بـــرای جلوگیـــری از ادامـــه این روند باید رشـــته ها بـــه دفترچه های 
انتخاب رشـــته  افزوده شـــوند، چون با توجه به اقدامی که برای جذب 
ن کنکور انجام شـــده دانشـــجوهای غیربومی از ظرفیت  دانشـــجو بدو

ن علوم، مهندســـی  کبری، معـــاو واحدهـــا اطلاعـــی ندارنـــد. بـــه علی ا
ن آزمون  ی بـــرای دیده  شـــدن رشـــته ها حتی به صـــورت بدو و کشـــاورز
پیشـــنهاد شـــد حداقـــل واحدهایـــی کـــه رشـــته های مختلـــف را ارائه 
می دهند باز در دفترچه ذکر شـــوند. فارغ التحصیلان رشـــته  شـــیلات 
به راحتی می توانند در زمینه اشـــتغال فعالیت داشـــته باشـــند و حتی 
در فضـــای محـــدود پارکینگ خانه خود نیـــز اقدام به تولید ماهی های 

ینتـــی کننـــد یا به مرور آن را ارتقا دهند.« ز
او افزود: »به غیر از تولید و پرورش ماهی چندسالی است که در حوزه 
یز ماهی داشـــته و تولیدات  یژه ای به دورر ی توجه و یســـت تکنولوژ ز
یان بوده اســـت. همه این ظرفیت ها باعث شـــده بود  ی از آبز بســـیار
یان علاقه مند در این حوزه به راحتی فعالیت داشته باشند.  دانشجو
یان  یان این رشته را نمی شناسند و دانشجو ی از دانشجو امروز بسیار
خوب هم علاقه ای به تحصیل در این رشـــته ندارند و به رشـــته های 
پزشـــکی علاقه مندند. همین چند دانشـــجو نیز که برای تحصیل به 
این رشته  می آیند دغدغه ای در این حوزه ندارند. امروز خطر کمبود 
کنون کشور است.«  یایی ما جدی است و این واقعیت ا دانشمند در
یایی دانشـــگاه آزاد  تی و فنون در رئیـــس مرکـــز تحقیقات علوم شـــیلا
واحـــد لاهیجـــان درخصـــوص اقداماتـــی که این واحد برای آشـــنایی 
رشـــته شـــیلات به دانش آموزان انجام داده، عنوان کرد: »در اقدامی 
مشـــاوره های تحصیلی شهرســـتان لاهیجان توسط این واحد با رشته 
شـــیلات آشنا شـــده اند. البته بهتر است سازمان مرکزی نیز جلساتی 
پرورش بـــرای معرفی بیشـــتر این رشـــته تحصیلی  یـــر آموزش و را بـــا وز
داشـــته باشـــد. بـــه بیان دیگر  ایـــن واحد با توجه بـــه امکانات خوبی 
که در این رشـــته دارد امســـال نتوانســـته هیچ دانشـــجویی برای این 
تی  رشـــته داشته باشـــد؛ بالطبع در آینده دچار فقر فرهیختگان شیلا
یایی را نمی توان با این شـــرایط به  خواهیـــم بـــود. در نتیجه اقتصاد در
باره اقدامات  جایـــی رســـاند.« صادق پور با توجه بـــه حکم رهبری در
لازمـــی کـــه دانشـــگاه آزاد بایـــد در این زمینه انجام دهـــد، اظهار کرد: 
ی عقب نشینی از سواحل بود که  یاســـت جمهور »از اولین اقدامات ر
همین امر بکر بودن ساحل ها را ایجاد کرد. از سوی دیگر با الگوگیری 
یان  از چینی هـــا می تـــوان اســـتخرهای پـــرورش ماهـــی برای تولیـــد آبز
درکنار ســـواحل ایجاد کرد. همچنین می توان با ســـاماندهی سواحل 
به فاصله 500 متر آب ســـواحل را به خشـــکی آورد و ســـه اســـتخر پنج 
ینی  تنی را به فارغ التحصیلان این رشته اختصاص داد تا اشتغال آفر
برای آنان انجام شـــود. بزرگ ترین مشـــکل فارغ التحصیلان این رشته 
ی از آنهـــا کارهایـــی غیرمرتبـــط با رشـــته  نبـــود شـــغل اســـت و بســـیار

تحصیلـــی خود دارند.«
کید بـــر اینکه می تـــوان بهترین  عضـــو هیات علمـــی دانشـــگاه آزاد بـــا تا
یایـــی را در واحد لاهیجان  فارغ التحصیـــلان رشـــته شـــیلات و علـــوم در
داشـــت، بیـــان کرد: »با توجه بـــه امکانات و زیرســـاخت های این واحد 
بهترین فارغ التحصیلان را می توان از این واحد داشت اما باید به شرایط 
ی از آنها  اشـــتغال ایـــن افراد بعـــد از پایان تحصیل نیز توجه کرد. بســـیار
بنیـــه لازم مالـــی را بـــرای ایجاد کار ندارند. بهتر اســـت دکتر طهرانچی از 
ی از چین ساماندهی  استانداران بخواهد تا حداقل سواحل را با الگوبردار
کنند. به جرات می گویم همه سر کار می روند و می شود توجه ها را دوباره 

به سمت این رشته جلب کرد.«
ی  یادی به رشـــته میکروبیولوژ او در ادامه افزود: »دانشـــجویان گرایش ز

یـــا می شـــویم، می گویند هـــر روز یک  دارنـــد. زمانـــی کـــه علـــت آن را جو
ی بالایی برای فعالیت  بیمارستان تازه بازگشایی می شود و فضای کار
دارند. درنتیجه با ساماندهی می توان از ظرفیت سواحل دست نخورده 
کشـــور به نفع اشـــتغال فارغ التحصیلان رشـــته شـــیلات استفاده کرد.« 
یایی دانشگاه آزاد واحد  تی و فنون در رئیس مرکز تحقیقات علوم شیلا
ی از تعداد فارغ التحصیلان  لاهیجان در پاسخ به این سوال که آیا آمار
این رشته در دانشگاه آزاد دارد، اظهار کرد: »در بین واحدهای استان 
گیـــلان آســـتارا، انزلی، لاهیجـــان و در بین واحدهای اســـتان مازندران 
یس می کنند.  قائم شـــهر و واحد گرگان اســـتان گلستان این رشته را تدر
تی وجود دارد. هر  یادی در زمینه رشـــته  های شـــیلا به بیان دیگر تعدد ز
کز را در شش ضرب  گر تعداد مرا واحد حدود شش هیات علمی دارد. ا
کنیم  تعداد اعضای هیات علمی به دســـت آورد. واحدهای شهرهای 
کز تحقیقاتـــی مختص این حوزه  جنوبـــی ماننـــد آبادان و اهـــواز نیز مرا
را دارند. همه این موارد یعنی ظرفیت این رشـــته بســـیار بالاســـت و تا 
یان به صورت عملی سر  اشباع شدن فاصله بسیار است. الان دانشجو
یرنظر جهاد سازندگی  کار نرفته اند. حدود 20 ســـال اســـت که شیلات ز

اســـت و بعد از آن زمان رشـــته شیلات رو به افول گذاشت.«
ی  کید براینکه از افول رشـــته زراعت در حوزه کشـــاورز او در ادامه با تا
ی جلوگیری شـــد، ادامه داد: »با  نیـــز پـــس از جـــذب در جهاد کشـــاورز
طـــرح اینکـــه، افـــرادی می تواننـــد مغـــازه گیاهـــان دارویی بـــاز کنند که 
فارغ التحصیل رشـــته گیاه پزشـــکی باشـــند، درنتیجه افرادی که تمایل 
بـــه تاســـیس مغـــازه گیاهـــان دارویی دارنـــد، یک نفر از این رشـــته را در 
کنار خود جذب کرده و به ســـادگی این رشـــته امروز احیا شـــده است. 
ی به جذب  اما در حوزه شـــیلات به این گونه نیســـت و ســـرمایه دار نیاز
فارغ التحصیلان این رشته در کنار خود ندارد. بارها نیز اعلام کرده ایم 
که این افرد به علت نداشتن علم کافی به نوعی سرمایه را هدر می دهند. 
برای مثال بچه ماهی می خرد و به علت آنکه راه درســـت را نمی داند، 
ید دوباره بچه ماهی  بچـــه  ماهی هـــا را تلف می کند. پس مجبور بـــه خر
اســـت. علـــت ایـــن امر نیـــز نبود کارشـــناس در کنار این افراد اســـت.« 
ن رفت از این شـــرایط اداره شـــیلات  صادق پـــور ادامـــه داد: »بـــرای برو
بایـــد دو اقـــدام عملـــی انجـــام دهـــد. اول آنکـــه برای هر شـــغل پرورش 
ی بســـته به تناژ اســـتخر دو تا ســـه نفـــر متخصص  ماهـــی یـــا آبزی پرور
را اســـتخدام کنـــد. از ســـوی دیگـــر نیز می توان با ســـاماندهی ســـواحل 
و ایجـــاد اســـتخرهای پیش ســـاخته و انتقـــال آب بـــه فارغ التحصیلان 

فرصت شـــغلی برای افراد تدارک دید.«
یایی دانشـــگاه آزاد واحد  تی و فنون در رئیس مرکز تحقیقات علوم شـــیلا
یا  لاهیجـــان دربـــاره چنـــد طرح مهم دانشـــگاه آزاد اســـلامی در حـــوزه در
یه انواع ماهی ها باعث انقراض برخی از انواع ماهی  گفـــت: »صیـــد بی رو
شـــده و حتی توجهی به نیاز پرورش فیل ماهی منقرض شـــده نشده و در 
ی نوع آمور اجرا شـــده اســـت.«  عـــوض یـــک طرح خیلی پیش پاافتاده رو
یایی  تی و فنون در ، رئیـــس مرکز تحقیقات علوم شـــیلا علـــی صادق پـــور
دانشگاه آزاد واحد لاهیجان با توجه به ظرفیت های این نهاد دانشگاهی 
یا عنوان کرد: »حدود شش سال است که این واحد با توجه  در حوزه در
یا فعالیت داشـــته  به ظرفیت شـــهر لاهیجان در تلاش بوده تا در حوزه در
باشـــد. حتی این واحد در بین دیگر واحدهای دانشـــگاه اولین نهادی 
بوده که در ســـال 1368 رشـــته شـــیلات را در بین رشـــته های دانشگاهی 
خود جای داده اســـت. یعنی زمانی که تنها دانشـــگاه تهران و گیلان این 

یس می کردند، واحد لاهیجان  رشته درسی را در بین رشته های خود تدر
یس این رشته مبادرت کرد. همین امر عاملی شد تا به درستی  نیز به تدر
ظرفیت این شهرستان و بالطبع این واحد دیده شود و نتیجه آن تاسیس 
یایی بود که در سال 1378 توسط واحد لاهیجان  مرکز تحقیقات کنار در
تاســـیس شـــد. در نتیجه آن نیز در شـــهر چمخاله امکانات لازم از قبیل 
خوابگاه برای دانشـــجویان در نظر گرفته شـــد تا دانشـــجویان این رشـــته 
کید  یا و رودخانه واحدهای درسی خود را بگذرانند.« او با تا در کنار در
یاست  براینکه از بین دانشجویان این واحد دانشگاهی افرادی امروز به ر
شیلات ایران نیز رسیده اند، ادامه داد: »پس از تاسیس مرکز تحقیقات 
یایی، واحـــد لاهیجان متوجـــه ظرفیت بالقوه  علـــوم شـــیلات و فنـــون در
ی در این شهرســـتان شـــد. در نتیجه اقداماتی  یار تولید ماهی های خاو
یار  که در این حوزه نیز انجام شد سه سال است که حدود 16 کیلو خاو
کیفیت از ماهی های نژاد ســـیبری و اســـتویا به دست آمده است. پس  با
از این اقدام نیز با هماهنگی هایی که با ســـازمان مرکزی داشـــتیم، مجوز 
ی این واحد نیز دو ماه پیش صادر شـــد. بنابراین  تاســـیس ســـرای نوآور
مقرر شـــده تا این ســـرا به صورت هیات عاملی فعالیت خود را آغاز کند 
یار را از ســـال ســـوم به بعد  و حدود 100 تن گوشـــت ماهی و 400 کیلو خاو

تولیـــد کنـــد. البته ظرفیت بالاتری در این منطقه وجود دارد.«

   در سازمان مرکزی نیز بیشتر 
به اقتصاد دریامحور توجه می شود

یامحور  صادق پـــور بـــا توجه به اهمیتی کـــه این روزها در حوزه اقتصاد در
در دانشـــگاه آزاد اســـلامی به وجود آمده، افزود: »این روزها در ســـازمان 
یامحور توجه می شود. با توجه به ظرفیت  مرکزی نیز بیشتر به اقتصاد در
ی این موضوع  بالای این شهر در این زمینه توقع است وقت بیشتری رو
از ســـوی ســـازمان مرکزی گذاشـــته شـــود.« عضو هیات علمی دانشگاه 
ی مرکز شیلات واحد لاهیجان توضیح داد: »تلاش  آزاد درباره نحوه کار
یســـت  یارهایی که کیفیت پایین تری دارند، در حوزه تولید ز شـــده تا خاو
یست دارویی که انجام شده  داروها استفاده شوند. در نتیجه اقدامات ز
ی پوست استفاده  یار برای تولید کرم های زیبایی برای جوان ساز از خاو
شـــده اســـت. همچنین به تازگی در قالب یک طرح دکتری از این ماده 
برای ترمیم زخم  بستر بیماران استفاده خواهد شد. به بیان دیگر تلاش 
یار  شـــده تا فعالیت این مرکز تنها محدود به تولید گوشـــت ماهی و خاو
ی نیز اقداماتی انجام شود. البته می توان  یست فناور نباشد و در حوزه ز
از پوســـت ماهـــی برای تولیـــد چرم و از روده ماده ماهی بـــرای تولید انواع 

یم ها استفاده کرد.« آنز

   ۴۰ درصد ماهی های خاویاری امروز دورریز شده است
یایی دانشـــگاه آزاد واحد  تی و فنون در رئیس مرکز تحقیقات علوم شـــیلا
ی امروز دورریز  یار کید براینکه 40 درصـــد ماهی های خاو لاهیجـــان بـــا تا
شـــده اظهـــار کـــرد: »بـــا توجه به اینکه ســـر ایـــن ماهی ها بزرگ و پوســـت 
ضخیمـــی دارنـــد  کـــه دورریز آن را بالا برده، تلاش برای حرکت در مســـیر 
ی بیشـــتر از قبل شـــده است. در نتیجه  یســـت فناور تولید محصولات ز
یـــا به مرکز به صورت ابرپـــروژه ای در حال  اقداماتـــی بـــرای انتقـــال آب در
یا انجام شـــود  ی با خود آب در یار انجام اســـت تا پرورش ماهی های خاو
تا کیفیت محصولات نیز بالا رود. از سوی دیگر مولدین تولید ماهی نیز 

در یک محیط طبیعی رشـــد و نمو داشته باشند.«

سهم تولیدات علمی ایران در سال ۲۰۲۲، تنها 597 سند
یا و با در نظر  با نگاهی به وضعیت اســـناد منتشر شـــده در حوزه در
گرفتن پایگاه استنادی اسکوپوس می توان به کشورهایی که دست 
برتر را در این حوزه دارند، رسید. کشورهایی که بیشترین تولیدات 
علمی را داشـــته و طبیعتا در حوزه بهره برداری و اســـتفاده درست از 
این منابع هم پیشتاز هستند. مجموعه تولیدات علمی بر اساس 
یا، 844 هزار تولید بوده که به صورت میانگین  این پایگاه در حوزه در
در هر ســـال نزدیک به 35 هزار ســـند علمی تولید شـــده اســـت. از 
ایـــن میـــزان 663 هزار مقاله تولید شـــده اســـت. موضوع قابل توجه 

اینکه ایران در تولیدات در پله سی ام دنیا ایستاده است که نشان 
مـــی دهـــد فقط یـــک و نیم درصد این تولیدات مربوط به ایران بوده 
اســـت. آمریکا با 181 هزار و 70 تولید علمی در جایگاه اول اســـت، 
بعد از آن نیز چینی ها با 106 هزار و 999 در پله دوم قرار دارند. البته 
ک قرار دهیم هم باید عنوان کرد  باز  گـــر بخواهیـــم تنها مقالـــه را ملا ا
کنـــون در 10 کشـــور برتر نیســـت، در حالی که  خبـــری از قرارگیـــری ا
روســـیه در میان 10 تا کشـــور برتر قرار می گیرد. جالب اینجاست که 
در بحـــث تولیـــدات علمی در ســـال 2022، از میـــان 34 هزار و 664 

تولید صورت گرفته، ایران تنها 597 مقاله داشته که نشان می دهد 
ایران در رتبه 19 دنیا ایستاده است. 

   ریزش ۱5 درصدی تولیدات علمی دنیا طی ۱۰ سال
طـــی 10 ســـال گذشـــته میلادی هم در مجمـــوع 586 هزار و 793 
یا تولید شده که باید عنوان کرد این روند  سند علمی در حوزه در
از سال 2022 نزولی شده است. به عبارت دیگر از 42 هزار و 844 
سند تولیدی در سال 2022، به 36 هزار و 703 مقاله در سال 2023 

رســـیده ایم کـــه نشـــان می دهد  اقبـــال دنیا برای تولیـــدات علمی 
در ایـــن حوزه کاهش پیدا کرده اســـت. بـــا این حال در همین بازه 
یکا با 121 هـــزار و703 تولید علمی در  زمانـــی 10 ســـاله، بـــاز هم آمر
رتبه اول و بعد از آن چین با 101 هزار و 971 ســـند در جایگاه دوم 
قـــرار دارد. مجمـــوع تولیـــدات ایران هم در این زمان 7 هزار و 552 
ســـند بوده که یونان و لهســـتان از ما در این زمینه جلوتر بوده اند. 
از کل تولیـــدات علمـــی ایـــن حـــوزه هم 446 هزار و 364 ســـند از 

نوع مقاله بوده است.

حمید زراعت گر، رئیس دانشکده مهندسی دریای دانشگاه امیرکبیر:

اولین گام به روزرسانی رشته های مرتبط با دریا با نیاز امروز کشور است
نباید اجازه داد سیاست های توسعه دریامحور به سرنوشت برخی شوراهای عالی دچار شود

یـــن  صلی تر ا ز  ا یکـــی   
بخش هایی که وظیفه تحقق 
بند ششم سیاست های کلی 
توســـعه دریامحور را برعهده 
دارد، دانشـــگاه ها هســـتند. 
مراکـــزی که نه تنهـــا در حوزه 
تربیت نیروی انســـانی، بلکه 
در زمینه تحقیق و پژوهش هم 
در صـــف اول قرار می گیرند، 
امـــا در ابتـــدا بایـــد نگاهی به واقعیت میدان فعالیت دانشـــگاهی در 
حوزه دریا بیندازیم تا از این طریق بتوانیم برنامه ریزی مدونی مبتنی بر 
شرایط موجود برای اجرایی سازی سیاست های کلی توسعه دریامحور 
، رئیس دانشکده  داشته باشیم. در این گزارش سراغ حمید زراعت گر
مهندســـی دریا دانشـــگاه امیرکبیر رفتیم تا با بررســـی شـــرایط موجود، 
الزامات تحقق این سیاست ها را از زبان رئیس این دانشکده بشنویم. 

 
بـــا توجـــه بـــه اینکـــه اخیرا سیاســـت های کلـــی توســـعه دریامحور از ســـوی 
مقام معظم رهبری ابلاغ شـــده، درباره مســـیری که دانشـــگاه امیرکبیر در حوزه 

دریا طی کرده، صحبت کنید. 
( به عنوان یکی  یا دانشـــگاه صنعتی امیرکبیر ما )دانشـــکده مهندســـی در
یا در کشـــور در حوزه آموزش و پژوهش  از فعالان جدی حوزه مهندســـی در
با ســـابقه بیش از 36 ســـال، بســـیار خوشحالیم که بخشی از اقتصاد کشور 
یا قرار گرفته است. امروزه این امر به نام Blue economy یا همان  براساس در
اقتصاد آبی شناخته می شود و خوشحالیم که کشورمان بعد از چند دهه 
یا  فعالیت به این جمع بندی رســـیده که باید فایل ویژه ای برای بخش در
باز کند. دانشگاه امیرکبیر از سال 1366 و در زمان جنگ به دلیل نیازها و 
یا تحمیل شـــد، به تاســـیس  ضرورت هایی که آن برهه به کشـــور در حوزه در
رشـــته مهندســـی معماری کشـــتی و دانشـــکده ای به نام کشتی ســـازی و 
یا  یایی اقدام کرد. البته بعدا نام آن را به دانشـــکده مهندســـی در صنایع در
تغییر کرد تا از نام جامع تری اســـتفاده کند. از ســـال 1366 رشته مهندسی 
کشتی ســـازی در مقطع کارشناســـی شروع شد. بعد از آن، رشته مهندسی 
کشـــتی با رویکرد موتور در همین مقطع ایجاد شـــد. البته از ســـال 1372در 
مقطع کارشناسی ارشد گرایش هیدرودینامیک کشتی و بعد از آن گرایش 
یایی در همین مقطع  ســـازه کشـــتی راه اندازی شده، سپس رشته ســـازه در
راه اندازی شد. ضمنا، رشته های دیگری مانند حمل ونقل دریایی و ساخت 
یایی در پردیس بندرعباس دانشـــگاه ایجاد شـــد. سال 85 را  در صنایع در
یا برای  باید نقطه عطفی دانست و مقطع دکتری با عنوان عام مهندسی در
یا  یت در حوزه در اولین بار در ایران راه اندازی شـــد. این دانشـــگاه دو مامور
دارد؛ یکی توسعه و تربیت نیروی انسانی )که تا امروز حدود چهارهزار نفر 
یا از این دانشگاه فارغ التحصیل  در رشته ها و مقاطع مختلف مرتبط با در
شـــده اند( و دیگـــری انجـــام تحقیقات هم در مرز دانـــش و هم تحقیقات 
یایی ایران بر پایـــه توانایی های این  کاربـــردی. بخـــش بزرگـــی از صنعت در
فارغ التحصیلان است، همان طور که نیروی انسانی توانمند ستون فقرات 
یاد است که  یک شرکت یا سازمان است. سابقه دانشگاه ما در این حوزه ز
فارغ التحصیلان مان در سمت های مختلف تخصصی، مدیریت میانی 
یایی مشغول به کار هستند. البته چرخه  و مدیریت ارشد شرکت های در

تربیت نیرو همچنان ادامه دارد. 

   در فرهنگ سازی برای معرفی پیشرفت های کشور در 
حوزه های غیرنظامی دریا کوتاهی کردیم

وقتی بحث پیشرفت های ایران در حوزه دریا مطرح می شود، عمدتا یاد نیروی 
دریایی می افتیم و مباحثی مانند اقتصاد دریا و پیشرفت های غیرنظامی که 
چندان پررنگ نیست، نقش دانشگاه ها در این زمینه را چطور ارزیابی می کنید؟

در حـــوزه معرفـــی و فرهنگ ســـازی عمومـــی برای بخش هـــای غیرنظامی 
یا کوتاهی شـــده اســـت. ما در حوزه ســـاخت و تعمیر کشـــتی،  مرتبط با در
ســـکوهای نفتـــی و همچنیـــن در حوزه، حمل ونقل و کشـــتیرانی اتفاقات 
یایی ایران نسبتا موفق بوده است، اما  بزرگی را شاهدیم. بخش نظامی در
یایی امکان پذیر نیســـت، برای  این مهم بدون موفقیت بخش تجاری در

یادآوری باید به این مســـاله اشـــاره کنم که در دهه های 70 و 80، شـــرکت 
صدرا بزرگ ترین شرکت پیمانکاری ایران بوده و عمده قراردادهایش مربوط 
به حوزه نفت و گاز بوده اســـت. علاوه بر اینها هم جکت و هم ســـکوهای 
فازهای مختلف پارس جنوبی در داخل کشور تولید شده و صدرا و ایزوایکو 
یایی جزء شرکت های بزرگی هستند که این کارهای عظیم  و تاسیسات در
را انجام داده اند. در بخش ســـاخت کشـــتی کارهای بسیاری انجام شده 
یادتری هم بر زمین مانده اســـت. کشـــتی های بزرگی در ایران  اما کارهای ز
کس )صدرا( و کانتینربرهای  ســـاخته شده اند؛ دو کشـــتی نفتکش افراما
2200 تی  ای یو ایزوایکو نمونه های ساخت داخل هستند. ساخت سکوی 
نیم شـــناور امیرکبیر در صدرای نکا و ســـه فروند یدک کش عظیم 16 هزار 
اســـب از کارهای بزرگ ایران اســـت. در حوزه تعمیرات کشتی کشور امروز 
تقریبـــا همـــه نیازهایش را خودش برطرف می کند و این کار بزرگی اســـت، 
همچنین در حوزه ساخت بنادر کارهای عظیمی در کشور صورت گرفته، 
درنتیجه باید بگوییم که بخش های غیرنظامی هم فعال بوده اند اما شاید 

کمتر به اطلاع عموم رسیده است. 

با توجه به ابلاغ سیاســـت های توســـعه محور بر مبنای دریا به ویژه بند ششم 
آن در آینده باید چه اقداماتی را برای تحقق این مساله در حوزه دانشگاهی 

انجام دهیم؟
این بند به حوزه تامین نیروی انسانی، حوزه آموزشی و پژوهشی برای توسعه 
یا برمی گردد. برداشت بنده این  یست بوم نوآوری و فناوری در یامحور و ز در
اســـت که متولی تحقق بند ششـــم، دانشـــگاه ها و پژوهشکده ها هستند. 
باید در اینجا وظایف دانشگاه ها را بررسی کنیم و اگر بخواهیم به صورت 
یم، باید گفت آموزش و تحقیقات جزء وظایف اصلی  خلاصه به آنها بپرداز
دانشگاه هاست. بخش قابل توجهی از نیروی انسانی متخصص مورد نیاز 
، جزء فارغ التحصیلان دانشگاهی هستند و بخش  یامحور برای توسعه در
دیگر نیز آموزش مهارت محور نیروی انســـانی اســـت که امروزه ضرورت آن 
برای کشور نمایان شده است. مسئولیت تربیت نیروی انسانی متخصص 
را دانشگاه ها می توانند برعهده بگیرند و البته این کار هم وظیفه دانشگاه ها 
بوده و آمادگی آن را نیز دارند. بدینوســـیله دانشـــگاه صنعتی امیرکبیر برای 
یایی که مورد نیاز کشـــور باشـــد، آمادگی خود را  تربیت نیرو در هر رشـــته در
اعلام می کند. در حوزه پژوهشی باید بگویم که خوشبختانه در سال های 
گذشـــته تمرین و کارهای متنوعی را انجام دادیم، در دانشـــگاه های بزرگ 
کشـــور پژوهش ها محصول محور شـــده اند. طبیعتا پژوهش های منجر به 
محصول و توســـعه فناوری یکی از نیازهای اساســـی برای پیشـــبرد برنامه 
یم  یامحور به شمار می رود. ما تجربه بسیار خوبی در این زمینه دار توسعه در
تی موجود یا ایجاد  و باز هم اعلام آمادگی می کنیم که در قالب های تشکیلا
تشکیلات جدیدی که متناسب با نیاز امروز باشد، می توانیم فعالیت کنیم. 
ســـرمایه و دارایی کشـــور نیروی انسانی است و در حوزه پژوهش باید گفت 
که ابتدا اســـاتید و ســـپس دانشـــجویان تحصیلات تکمیلی پژوهشـــگران 

مهم کشور هستند. 

   رشته های دانشگاهی متناسب با نیاز کشور نبوده است
امروز عمده چالشـــی که ما در حوزه فعالیت دانشـــگاه چه در حوزه آموزش و 

چه پژوهش مرتبط با حوزه دریا داریم، چیست؟
گـــر بخواهـــم بی پـــرده صحبت کنم، بایـــد بگویم که آموزش و رشـــته های  ا
تحصیلی هم حوزه مهندســـی و هم غیرمهندســـی متناســـب با نیاز کشور 
نیســـت و هم بازبینی نمی شـــود، به طور مثال اگر دانشـــگاهی مجوز یک 
رشته را اخذ کرده که دانشجوی لیسانس مثلا در فلان رشته بگیرد هرساله 
پذیرش دانشجو در این رشته را ادامه می دهد و در هیچ سازمانی در کشور 
به تغییر نیاز کشور به صورت سیستماتیک توجه نمی شود. بنابراین با ابلاغ 
« ضرورت دارد با نگاه همه جانبه  یامحور »سیاســـت های کلی توســـعه در
یا، هماهنگی بین نیازها کشـــور و توانایی که در دانشـــگاه های  به حوزه در
زیرمجموعه وزارت علوم وجود دارد، صورت بگیرد تا آموزش ها و رشـــته ها 
و مقاطع تحصیلی متناســـب با نیاز این ســـند بازبینی شـــود. دانشـــکده 
یا دانشـــگاه صنعتی امیرکبیر می تواند در نیازســـنجی و بعد  مهندســـی در
از آن ارائـــه دوره هـــای آموزشـــی متناســـب بـــا نیازهای جدید ایجاد شـــده، 

مشارکت داشته باشد. 

انتقـــادی از ســـوی صنایـــع مطـــرح می شـــود مبنی بـــر اینکـــه فارغ التحصیلان 
دانشـــگاهی به اصطلاح آچار به دســـت نیســـت، این مســـاله را در ارتباط با 

رشته های مرتبط با حوزه دریا هم شاهد هستیم؟
به نظرم صنایع ما باید در این زمینه تجدیدنظر کنند. با نگاهی به کشورهای 
دیگر می بینیم اساسا مهندسانی که از سوی دانشگاه ها تربیت می شوند، 
ظرفیت انجام همه فعالیت های مهندسی را دارند اما بعد از فارغ التحصیلی 
در هیـــچ جـــای دنیـــا، بلافاصلـــه در یـــک کارگاه مســـئولیت مهندســـی یا 
طراحی مهندسی  به مهندس تازه استخدام واگذار نمی شود، بلکه بعد از 
فارغ التحصیلی فرد وقتی جذب هر نوع صنعتی می شود، نیازمند آموزش 
متناسب با شغل مربوط است. همچنین با درنظر گرفتن پیچیدگی شغل 
مربوط، آموزش می تواند هم از لحاظ زمانی و هم کیفیت متفاوت باشـــد. 
شرکت های صنعتی نباید انتظار داشته باشند که فارغ التحصیلان بتوانند 
بلافاصله هر شغلی را که به آن پیشنهاد می شود، بپذیرند و بدون آموزش های 
مرتبط با شغل، بتوانند از روز اول مانند یک مهندس باتجربه مفید واقع شوند. 

   فاصله دانشـــگاه ها با دریا نقشی در تربیت نیروی 
انسانی این حوزه ندارد

با توجه به اینکه دانشگاه شما از دریا فاصله زیادی دارد، مباحث مربوط به 
آشنایی فارغ التحصیلان با شرایط واقعی مرتبط با دریا را چطور دنبال می کنید؟
دانشگاه ها سازوکاری دارند که دانشجویان غیر از کلاس درس، با صنعت 
مرتبط با رشته شان نیز آشنا شوند که ساده ترین این سازوکار را باید بازدید از 
یم که هر کدام حدود یک ماه  صنایع دانست. همچنین ما دو کارآموزی دار
یا زیرساخت های لازم را فراهم کرده ایم تا  است. در دانشکده مهندسی در
دانشجویان در تابستان شرکت های بزرگ کشتی سازی را که در بندرعباس، 
بوشـــهر و نکا هســـتند، بازدید کرده و با انجام کارآموزی در این شـــرکت ها، 
از نزدیک با ســـاخت آشـــنا شوند. انتظار فراتر از آن در یک دوره چهارساله 
مهندسی، عملی نیست. این اتفاق در کشورهای دیگر نیز درحال انجام 
یا باید بگویم مگر دانشـــکده  اســـت. دربـــاره بعـــد مکانی و فاصلـــه ما از در
مهندســـی مکانیک درکنار پالایشـــگاه و نیروگاه تاســـیس می شـــود یا مگر 
دانشکده معدن را درکنار معادن تاسیس می کنند؟ دسترسی به صنایع برای 
دانشجویان در زمان لازم یک موضوع کلیدی است که باید صورت بگیرد و 
یایی  یا به صورت پیوسته روابط نزدیکی با صنایع در دانشکده مهندسی در
تجـــاری و غیرتجـــاری دارد که هم برای بازدیدها، کارآموزی ها، ســـمینارها 

بهره می برد و هم پروژه های تحقیقاتی را برای آن صنایع انجام می دهد. 

یکی از چالش های جدی ما سندنویســـی اســـت، با توجه به سیاســـت های 
، از نگاه شما باید مدل سندنویسی ما در این زمینه چگونه  توسعه دریامحور

باشد که بتوانیم مطالبات رهبری را محقق کنیم؟
شاید بهتر است بگوییم چگونه باید سند اجرایی نوشته شود که اهداف 
بلند این سیاست ها را محقق کند. تصورم این است همه افرادی که سهمی 
در اجرا و تحقق این سیاست دارند باید در نوشتن سند عملیاتی یا نظام و 
تشکیلات و سازمانی که باید ایجاد شود نقش داشته باشند. پیشنهادم این 
اســـت که با توجه به وجوه مختلف این ســـند حداقل وزارت علوم، وزارت 
صمت، وزارت راه، وزارت گردشگری و وزارت دفاع باید نقش برجسته ای 
در تحقق این کار داشته باشند. بنابراین آنها باید هم در ایجاد تشکیلات 
اجرایی و هم در طرح و برنامه مرتبط با این سیاست دخالت داشته باشند. 
ما نیز به عنوان دانشگاه صنعتی امیرکبیر )که تنها دانشگاهی هستیم که 
یم(، آمادگی خود را برای تهیه  یا دار یک دانشکده مستقل مرتبط با حوزه در

برنامه عملیاتی و تشکیلات مجری برنامه اعلام می کنیم. 

   بودجه ها کفاف تامین زیرساخت های دانشگاهی 
متناسب با رشته های دریا را نمی دهد

وضعیت دانشگاه امیرکبیر را از لحاظ زیرساختی و آزمایشگاهی مرتبط با حوزه 
دریا چطور ارزیابی می کنید؟

واقعیت این اســـت که دانشـــگاه ها از نظر منابع دچار مشـــکل بوده و بودجه 
اختصاص یافتـــه کفایـــت تامین تجهیزات آزمایشـــگاهی و حتـــی ابزارهای 
محاســـباتی و امکانات آموزشـــی را ندارد؛ از این رو دانشـــگاه ها در این بخش 
دچار مضیقه هستند و طبیعتا دانشکده مهندسی دریا هم همین مشکل را 

دارد. بنابراین برای تحقق سند توسعه دریامحور در حوزه آموزش و پژوهش نیازمند 
سرمایه گذاری هستیم تا بتوانیم کارگاه ها و آزمایشگاه های خودمان را اولا نوسازی 
کرده و به سمت ساخت آزمایشگاه هایی که نداریم، برویم. همچنین باید بتوانیم 
فضاهای آموزشی و تحقیقاتی و تجهیزات آموزشی و نرم افزارهای مورد نیاز در این 
حوزه را تکمیل کنیم تا بتوانیم به صورت موثرتر و مفیدتر در این حوزه گام برداریم. 

   برای اجرای سیاست های توسعه دریامحور 
باید برنامه همه جانبه داشته باشیم

اصلی ترین چالش را برای اجرایی ســـازی سیاســـت های توســـعه دریامحور 
چه می دانید؟

یک نگرانی جدی وجود دارد و آن اینکه به سرنوشت برخی سیاست های 
کلی و شـــوراهای عالی دیگر دچار شـــود و به مرور زمان از قالب تهی شـــود. 
سیاست های کلی با دیدگاه حذف بخشی نگری تصویب می شود. بنابراین، 
« است.  یامحور همه شمولی از ضرورت های »سیاست های کلی توسعه در
یامحور شکل بگیرد در جای  سازمانی که قرار است برای تحقق توسعه در
درستی شکل گرفته و برنامه همه جانبه داشته باشد. البته این اتفاق جز با 
اقناع وزارتخانه های مرتبط و بخش خصوصی محقق نمی شود. معاون اول 
رئیس جمهور که امروز در حال ایجاد زیرساخت های لازم برای تحقق این 
مهم است، به این نکته توجه کند که باید از نظر همه وزارتخانه ها، بخش 

خصوصی و نیروهای مسلح استفاده و مسیر اقناع را طی کند. 

با توجه به شـــرایط اقتصادی کشـــور حرکت به سمت دریا می تواند به نوعی 
نجات دهنده اقتصاد ما باشد؟

یا در  یـــا می توانـــد بخشـــی از اقتصاد کل ایران باشـــد. امروز اگر ســـهم در در
اقتصـــاد کشـــور نزدیک به ســـه درصد اســـت مـــا باید با برنامه ایـــن میزان را 
یاهای ایران متنوع بوده و ما در شمال  توسعه دهیم. پتانسیل نهفته در در
یم که بخشی از آن صنعتی، بخشی  و جنوب پتانسیل های متفاوتی را دار
یا می تواند یک  گردشگری و بخشی هم امنیتی است. شاید بتوان گفت در

سکتور مکمل برای اقتصاد کشور باشد. 

ارزیابی تان از اقبال جامعه برای تحصیل در رشته های مرتبط چیست؟
یا کمتـــر متاثر از  اقبـــال جامعـــه بـــرای تحصیل در رشـــته های مرتبط بـــا در
کارکردهای دانشـــگاهی اســـت و بیشـــتر به وضعیت اقتصادی و اشتغال 
برمی گردد. شـــاید در برهه ای در حوزه فنی و مهندســـی، بهترین رشـــته نزد 
خانواده ها رشـــته مهندســـی برق بود، اما امروز رشـــته مهندســـی کامپیوتر یا 
مهندسی صنایع است. در یک برهه ای تحصیل در رشته های مهندسی بهتر 
از پزشکی بود اما امروز این مساله متفاوت شده و پزشکی بهتر از مهندسی 
شده است. نه زمانی که رشته مهندسی برق جزء اولین انتخاب دانشجویان 
بـــود و نـــه امـــروز که مهندســـی کامپیوتر انتخاب اول اســـت، دانشـــگاه ها و 
دانشکده ها نقشی در این زمینه نداشته و ندارند. حتی در برخی موارد ناشی 
از گرایش های بین المللی است. براساس مبانی گفته شده بخش قابل توجهی 
یا علاقه نشـــان داده و امروز دانشـــجویانی با رتبه های  از جوانان به رشـــته در
یا می بینیم. من  خوب و  سه رقمی در کنکور کارشناسی را در دانشکده در
فکر می کنم شناخت نسبت به رشته های مرتبط با مهندسی دریا در جامعه 
گاهی بخشی از سوی رسانه های عمومی و شبکه های  کافی نیست و قطعا آ

گاهی کمک شایانی کند.  اجتماعی می تواند به بهبود انتخاب از روی آ

   دانشگاه ها مسئولیت اجتماعی شان را 
در حوزه دریا ایفا نکرده اند

سال گذشته خبری مبنی بر صید بی رویه چینی ها در خلیج فارس منتشر شده 
بود، در چنین شرایطی چرا دانشگاه های مرتبط با حوزه دریا ورود نمی کنند؟
شما به مسئولیت اجتماعی دانشگاه اشاره کردید تصور می کنم دانشگاه ها 
کمتر فرصت این را داشتند که به مسائل اجتماعی بپردازند. بسیاری از مواقع 
انجمن های علمی-صنفی این نقش را برعهده گرفته و بعضا تشکل های 
دانشجویی وارد این حوزه شده اند. اما باید بپذیریم که این مهم کار سختی 
محسوب می شود و بعضا ممکن است تلقی سیاسی از آن صورت بگیرد. 
دانشگاه ها تقریبا از دخالت در امور اجتماعی فاصله گرفته اند. البته شاید 

برای خود دانشگاه ها تبعاتی داشته باشد. 
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